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Úvodom 
 

    Letn® ġkolsk® pr§zdniny s¼ uģ tu a s nimi vych§dza sŎ¼ben® tretie tohtoroļn® ļ²slo n§ġho 

klubov®ho Spravodajcu. Zaļ²na sa prisŎ¼benĨm pr²spevkom od ne¼navn®ho dopisovateŎa 

kolegu Emila Tencera, ktorĨm n§m poskytol svoje poznatky z uļenia sa ġportov®mu umeniu na 

pad§koch. Nasleduje p¼tav® rozpr§vanie o pretekoch prieskumnĨch hliadok 7. pluku 

zvl§ġtneho urļenia VĐ 7374 Holeġov od kolegu Vladim²ra Schneidera, v ktorom vĨstiģne 

pouk§zal na to, preļo sme Ăboli meļe arm§dy  hrot.ñ K doteraz neobjasnen®mu pr²padu straty 

bojovej z§stavy 2. ļs. samostatnej paradesantnej brig§dy sa svojim pr²spevkom vracia kolega 

Emil Tencer. Moģno niekto z n§s uģ aj t¼to verziu poļul, alebo ļ²tal, je to vġak na kaģdom 

z n§s, ļi ju prijme alebo nie. ńalġ²m pr²spevkom je prevzat§ inform§cia o n§jden² vz§cnych 

dokumentov pri rekonġtrukcii rodn®ho domu Jana Kubiġa v obci Doln² Vil®movice, ktorĨ bol 

sl§vnostne otvorenĨ 21. 6. 2013, nakoŎko nie vġetci kolegovia maj¼ pr²stup na internet. Potom 

nasleduje vĨber inform§ci² zo zasadnut² Predsedn²ctva KVV SR a nakoniec naġi jubilanti.  

Ivan Bartoġ 

 

Učili sme sa športovému umeniu na padákoch 
 

Jedna z prvĨch pr²leģitost² sa naskytla v roku 1953 na prvĨch 

medzin§rodnĨch pretekoch v zoskoku pad§kom v Ostrave. Na nich sa 

z¼ļastnili reprezentaļn® druģstv§ Bulharska, ZSSR a ĻSR. Druģstv§ zo 

zahraniļia boli v technike ovl§dania pad§ka omnoho vpredu pred naġimi 

ġportovcami. Naġe druģstvo preto obst§lo aģ na treŠom mieste. 

V deŔ pred pretekom sa nad zaļmudenĨm obzorom objavila Dakota.   Po 

prist§t² z nej vych§dzali t¼ģobne oļak§van² sovietski paraġutisti: Jevgenij 

Stepanov prezident ¼stredn®ho aeroklubu a majstri ġportu Fedļiġin, 

Kosinov, Klimov, Storļienko, Ġļerbin a Seliverstovov§. Boli to radostn® 

chv²le a ot§zkam nebolo konca. No, po dlhom lete si museli ²sŠ odpoļin¼Š, 

lebo na Ņalġ² deŔ ich ļakal pretek. 

Na druhĨ deŔ bolo mizern® poļasie. Ļierne pochm¼rne mraky viseli v tis²c 

metroch a zdalo sa, ģe ani ļerstvĨ, trochu prisilnĨ vietor nem§ dosŠ s²l rozohnaŠ ich. Sadli sme 

si do bl²zkosti dopadov®ho kruhu, aby sme podrobne videli cel¼ pr²pravu sovietskych 

paraġutistov na zoskok.  

ĂPravdu povediac, neverili sme, ģe za tak®hoto vetrist®ho, nevŎ¼dneho poļasia p¹jdu do 

vzduchuñ ï spom²na na to Ġtefan Uher. 

Majster ġportu Storoļienko dal vġak pokyn, aby vypustili meteorbal·nik a sledoval ho 

v teodolite. Potom so stopkami v ruke ļosi prepoļ²taval v tabuŎk§ch. H§dam len nep¹jde 

sk§kaŠ? A iġiel! My, dolu, sme len mlļali. Lietadlo naberalo vĨġku, preletelo nad bodom 

vĨskoku a letelo kdesi na Ostravu. Sekundy pomaliļky plynuli a Storoļienko sa nemal 

k vĨskoku. Uģ by mal vyskoļiŠ... ĂEj veru mal by, ak nechce pr²sŠ elektriļkou na letisko,ñ- 

zaģartoval ktosi. Ale Storoļienko len letel a letel...Tomuto zoskoku je amen! Chlapci, pripravte 

auto! Treba ²sŠ po neho, aby v Ostrave nezabl¼dil. Lietadlo sa n§m uģ takmer str§calo nad 

Ostravou, keŅ sa od jeho paluby oddelil malĨ, ļierny bod a vz§pªt² sa otvorila nad n²m kupola 

kruhov®ho pad§ku. Dvaja vtipk§ri vedŎa mŔa sa chceli staviŠ, ļi Storoļienko padne na 

n§mestie, alebo niekoŎko ul²c bliģġie k letisku. On vġak akoby visel v priestore. Vietor ho 

ustaviļne zn§ġal bliģġie a bliģġie k letisku. Pad§k sa pribliģovan²m zvªļġoval. Uģ sme videli, 

ako jemnĨmi pohybmi r¼k poŠahuje ġn¼ry pad§ku a riadi ho na cieŎ. Uģ bol nad okrajom 

letiska, uģ sa pribliģoval ku kruhu. Nad kruhom akoby zastavil, porozmĨġŎal chv²Ŏku a zaļal 

klesaŠ... Nie, nepadol presne do stredu, ale veŎa nechĨbalo. Preto sa vtipk§rom predŌģili nosy. 
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     Prezrad² n§m Storoļienko tajomstvo svojho ¼speġn®ho zoskoku? Niektor² boli presvedļen², 

ģe si nech§ svoje tajomstvo pre seba. V najlepġom pr²pade n§m ho prezrad² po skonļen² 

medzin§rodnĨch pretekov. Je predsa nepredstaviteŎn®, ģe by svoju taktiku prezradil sk¹r! 

Predpokladali sme, ģe tajomstvo jeho ¼spechu je skryt® v presnom vĨpoļte sily vetra a rĨchlosti 

lietadla. Nevedeli sme vġak niļ urļit®ho. T§pali sme a bolo potrebn® n§m podaŠ pomocn¼ 

ruku. Potrebovali sme maŠ istotu teraz, pred prvĨmi medzin§rodnĨmi pretekmi. Bud¼ sovietski 

paraġutisti ochotn² hovoriŠ o svojich sk¼senostiach, ktor® by sme vz§pªt² mohli vyuģiŠ 

a pr²padne ohroziŠ ich v²Šazstvo? Sovietski Ŏudia n§m vģdy, keŅ bolo potrebn®, podali 

pomocn¼ ruku. Nesklamali n§s ani teraz. 

   Storoļienko n§m ochotne podrobne vysvetlil z§sady spr§vneho vysadzovania.  

Đloha znie: zoskok zo 600 metrov na cieŎ. Ļo sa pred tĨm snaģ²te zistiŠ? ï zaļ²na Storoļienko. 

Smer a silu vetra... Spr§vne. Silu vetra n§sob²me vĨġkou a vĨsledok del²me klesavosŠou 

pad§ka. Ak teda m§me vĨġku 600 metrov a predpokladan§ sila vetra je 5 metrov za sekundu, 

dostaneme vĨsledok 3000. KeŅ tento del²me klesavosŠou pad§ka, ktor§ je 5 metrov za sekundu, 

vyjde n§m znova ļ²slo 600. Je to ako zaļarovanĨ kruh, nie? To znamen§, ģe vo vzdialenosti 600 

metrov od dopadov®ho kruhu vyskoļ²me z lietadla a s¼ vġetky predpoklady, aby sme doŔ 

dopadli. Tak ako sme to robili doteraz..., ale zavġe to nevych§dzalo.  

    Ako ste hŎadali bod vĨskoku?- pokraļuje Storoļienko. Urobili sme ho eġte na zemi. Ale 

presnejġie je to podŎa stopiek. Vġimli ste si, ģe pred zoskokom som si ich dal na ruku. Viem, ģe 

lietadlo let² rĨchlosŠou 50 metrov za sekundu a 600 metrov mus² preletieŠ za 12 sek¼nd. Potom 

vyskoļ²m. Teraz z§leģ² len na zruļnosti paraġutistu, na jeho majstrovstve v man®vrovan². 

Pravda, zloģenie vzduchu je veŎmi r¹znorod® a za t¼ polhodinku, kĨm sa dostanete k vĨskoku, 

m¹ģe sa zmeniŠ. Niekedy sa zmen² len trocha, ale uģ aj vtedy mus² paraġutista hneŅ po otvoren² 

pad§ka spozorovaŠ zmenu a reagovaŠ na Ŕu man®vrovan²m. ï dopovedal Storoļienko. 

Rozpr¼dila sa ruġn§ debata, notesy sa plnili pozn§mkami a prv® neofici§lne stretnutie n§m 

hneŅ otvorilo studnicu sk¼senost² sovietskych paraġutistov. Nakoniec sovietski priatelia 

vyslovili ģelanie, ģe chc¼ vidieŠ sk§kaŠ naġich paraġutistov voŎn® p§dy. Ģelanie sa im splnilo na 

druhĨ deŔ. No nemoģno povedaŠ, ģe by boli nadġen². Do lietadla s nimi nast¼pil aj Juraj 

Kriv§Ŕ a po zoskoku sa opĨtal Fedļiġina: ĂNu kak Ivan, charaġo? S Fedļiġinom sme si zvl§ġŠ 

dobre rozumeli. ĂOch, Jurij, Jurij...plocho. Nogy, golova, nogy, golova. Eto necharaġo...ñ ï 

Fedļiġin zaļal vysvetŎovaŠ, ģe pri pretekoch je veŎmi d¹leģit®, aby paraġutista mal ustaviļne 

prsn¼ polohu. To znamen§, aby letel tv§rou k zemi. V tejto polohe sa m¹ģe lepġie orientovaŠ 

a pr²padne opravovaŠ mal® ¼chylky od smeru vetra. ĂPosmotri, tak nada.ñ 

   Lietadlo so sovietskymi paraġutistami st¼palo, aģ z neho bol malĨ bod nad naġimi hlavami. 

Pribl²ģilo sa nad letisko a vyskoļili z neho dvaja majstri ġportu. Bolo to len dvadsaŠ sek¼nd, 

ktor® sa n§m navģdy vryli do pamªti. Kosinov s Fedļiġinom leteli vedŎa seba. Ich poloha bola 

stabiln§. Ale ļo to? Zrazu sa zaļali rozch§dzaŠ, potom znovu sch§dzaŠ. Zase sa roziġli a potom 

akoby na povel, otvorili pad§ky. Videli sme uk§ģku paraġutistick®ho umenia. Na ļom sa 

zakladal ich kr§sny vĨkon? Fedļiġin vysvetlil, ģe to nie je niļ in®, len zvl§dnutie voŎn®ho p§du 

pomocou r¼k a n¹h. Hlavne ruky nahr§dzaj¼ kormidl§. 

 

PouģitĨ materi§l: Za hrsŠ spomienok od Ġtefan Uhra. 

 

Marec 2013.  VoŎne spracoval: 

                                         

 
 
 
 



4 

 

7. výsadkový pluk zvláštneho určenia, VÚ 7374, Holešov 
 

O naġom pluku, podŎa mojich vedomost², neexistuje ucelenĨ 

faktografickĨ materi§l, aj keŅ viacer² z jeho bĨvalĨch veliteŎov 

a vojakov oģivuj¼, aj vŅaka naġim Spravodajcom KVV, spomienky 

a vykresŎuj¼ jeho ducha, skutky a charakter. Vo svojom pr²spevku sa 

snaģ²m prispieŠ k zvĨrazneniu tohto obrazu prostredn²ctvom 

spomienok  bĨvalĨch spolubojovn²kov a tieģ svojich, na    

 

preteky prieskumnĨch skup²n. 
 

PªŠdesiate roky a zaļiatok ġesŠdesiatych rokov 20. storoļia 

znamenal pre celĨ svet dobu napªtia z oļak§vania moģn®ho 

vojensk®ho konfliktu medzi ĂZ§padomñ a ĂVĨchodom.ñ Sovietsky 

blok a americkĨ blok boli vĨsledkom delenia sveta po druhej svetovej 

vojne. Mocn², ktor² sa delili , neboli s tĨm, ļo nadobudli, spokojn². BohuģiaŎ, ten stav trv§. 

Vtedy priġla Berl²nska kr²za, o chv²Ŏu po nej Karibsk§ kr²za a mnoho Ņalġ²ch. Boli d¹vodom 

udrģiavaŠ a budovaŠ arm§dy s ļo najvªļġou ¼dernou silou, priļom sa zaļal veŎmi hojne 

pouģ²vaŠ vĨraz v podobe skratky ZHN. Zbrane hromadn®ho niļenia. Neboli to iba strategick® 

balistick® medzikontinent§lne riaden® strely s jadrovĨmi hlavicami, ļi uģ na ponork§ch, 

hladinovĨch lodiach, v pevnĨch raketovĨch sil§ch alebo lietadl§ch. ZHN s menġ²m ¼ļinkom sa 

mali aplikovaŠ pri konfront§cii pozemnĨch arm§d, v zaraden² taktickom, takticko-operaļnom 

a operaļnom. Pre lepġiu operat²vnosŠ, ¼ļinnosŠ a ochranu, v mobilnom preveden². 

V kateg·ri§ch od delostreleckĨch gran§tov, rakiet, aģ po riaden® strely. Rast¼cemu 

nebezpeļenstvu bolo nutn® ļeliŠ a k tomu nach§dzaŠ ¼ļinn® met·dy a prostriedky.  Ako sme sa 

do tohto prostredia dostali my, ktor² spom²name, o tom hovor² plk. v. v. Ing. JiŚ² Dufek, bĨvalĨ 

n§ļeln²k ġt§bu 7. vĨsadkov®ho pluku zvl§ġtneho urļenia v Holeġove. 

ĂZpr§vy o protivn²kovi jsou vģdy velice dŢleģitou souļ§st² rozhodov§n² velitelŢ k ¼ļinn®mu 

niļen² protivn²ka, byŠ jde o malou teroristickou skupinu nebo o skupinu arm§d. Tento poznatek 

nen² nic nov®ho a je dokl§d§n celou histori² soubojŢ i velkĨch v§leļnĨch konfliktŢ od poļ§tku 

civilizace. Na z§kladŊ zmŊn v pojet² moģn®ho v§leļn®ho konfliktu v 50. l®tech bylo rozhodnuto 

i v tehdejġ² ļs. arm§dŊ vybudovat specieln² jednotky schopn® v hlubok®m tĨlu protivn²ka 

z²sk§vat zpr§vy a posl®ze naruġovat a niļit dŢleģit® objekty. Bylo nutn® tak® vyplnit mezeru 

v prŢzkumn® ļinnosti za divizn²m prŢzkumem (dosah do 50km). Đkolem byla povŊŚena 

Zpravodajsk§ spr§va Gener§ln²ho ġt§bu (ZS/GĠ). Zde postupnŊ vzniklo oddŊlen² veden® pplk. 

JiŚ²m Hradilem podŚ²zen® z§stupci ZS/GĠ. NovŊ vznikaj²c² jednotky byly oznaļov§ny jako 

jednotky zvl§ġtn²ho urļen². Z§kladem byla skupina v poļtu do 10 osob. Jejich hlavn²m ¼kolem 

bylo z²sk§vat zpr§vy zpravodajsk®ho charakteru z hlubok®ho tĨlu protivn²ka. Skupiny 

zvl§ġtn²ho urļen² (skupiny hloubkov®ho prŢzkumu - SHPz) mŊly tak® naruġovat velen² a niļit 

raketov® nosiļe zbran² hromadn®ho niļen². Đkolem oddŊlen² ZS bylo v prv® ŚadŊ organizaļnŊ 

a k§drovŊ jednotky vytvoŚit. Coģ se stalo v roce 1957, kdy vznikla prŢzkumn§ rota, v roce 1959 

prapor a v roce 1961 7. vĨsadkovĨ pluk. Bylo podrobnŊ rozpracov§v§no pouģit² jednotek 

zvl§ġtn²ho urļen², a tomu odpov²daj²c² metodika a pl§ny vĨcviku.  

(Pozn§mka: naġe skupiny hŌbkov®ho prieskumu, resp. zvl§ġtneho urļenia, mali operovaŠ 

800 km, aj viac, v tyle nepriateŎa.)  

Ve vĨcviku zahrnoval kromŊ vġeobecn® pŚ²pravy i odbornou pŚ²pravu ve smyslu ¼kolŢ skupin. 

DŢraz byl kladen na fysickou odolnost, samostatn® rozhodov§n², maskov§n², pouģit² zbran² a 

vĨbuġnin, znalosti o moģn®m protivn²kovi vļetnŊ z§kladn²ch znalost² jazyka, na bezchybn®, 



5 

 

ġifrovan® spojen² uvnitŚ skupiny i s Ś²d²c²mi org§ny. Velitel® vĨcvik SHPz prov§dŊj²c², v dobŊ 

nasazen² skupin se pod²leli na pŚ²pravŊ skupin k nasazen², jejich Ś²zen² tj. pŚ²jmu zpr§v, 

usmŊrŔov§n² ļinnosti a kontaktov§n² skupin po splnŊn² ¼kolu. Bylo zabezpeļeno, aby voj§ci k 

jednotce byly specielnŊ vyb²r§ni jiģ pŚed i pŚi n§stupu vojensk® sluģby podle dostupnĨch 

materi§lŢ na KVS. S ohledem na n§roļnost ¼kolŢ poģadovanĨch na skupin§ch hloubkov®ho 

prŢzkumu byli po roce 1966 velitel® skupin praporļ²ci i dŢstojn²ci. OddŊlen² Śeġilo i specifick® 

vybaven² skupin. Byly vyvinuty pad§ky uzpŢsoben® pro pŚesn® vysazen², voj§ci obdrģeli nov® 

zbranŊ, zdravotnick® potŚeby, potravinov® d§vky a dalġ² vĨstroj umoģŔuj²c² samostatnĨ a 

dlouhodobĨ pobyt v tĨlu protivn²ka a samostatn® plnŊn² zpravodajskĨch a diversn²ch ¼kolŢ.  

OddŊlen² bylo postupnŊ rozġiŚov§no a Ś²dilo jednotky nejprve um²stŊn® v r§mci 22. vĨsadkov® 

brig§dy nejen metodicky, ale po vzniku 7. vĨsadkov®ho pluku mu tento pluk byl podŚ²zen 

organizaļnŊ pŚ²mo. V prŢbŊhu 60. let vznikly jednotky zvl§ġtn²ho urļen² arm§d a diviz². 

OrganizaļnŊ byly podŚ²zeny zpravodajskĨm oddŊlen²m. Metodicky i tyto jednotky byly Ś²zeny 

ZS/GĠ. SHPz pluku z²sk§valy zpr§vy pro velen² frontu a arm§dn² skupiny pro arm§dy. Velk§ 

pozornost byla vŊnov§na spojen² a pŚed§n² ġifrovanĨch zpr§v. 7. vĨsadkovĨ pluk pŚ²mo Ś²zenĨ 

ZS/GĠ pluk byl vybaven specieln²mi radiovĨmi stanicemi, jak pro skupiny hloubkov®ho 

prŢzkumu tak i pro Ś²d²c² org§ny. PŚed§van® zpr§vy byly ġifrov§ny. VĨvoj tŊchto kl²ļŢ se dŊl 

rovnŊģ v pŚ²m®m Ś²zen² ZS/GĠ. Byly vytvoŚeny specializovan® metodick® pŚedpisy pro vĨcvik. 

Zpracov§na pomŢcka pro pŚeģit² v tĨlu protivn²ka pouģiteln§ i pro letce i dalġ² odbornosti. Do 

vĨvoje vĨzbroje a vĨstroje jednotek hloubkov®ho prŢzkumu byly zapojeny rŢzn® vĨvojov®, 

vĨzkumnŊ a vŊdeck® ¼stavy. PotŚebou specializace vznikly mimo jin® Sa vz. 61 Ġkorpi·n, letoun 

L-410, pomŢcky pro vĨcvik jako makety zbran² hromadn®ho niļen², atomovĨch min, pŚ²stroj 

pro pŚesn® zamŊŚen² radiolok§torŢ a dalġ². Byla rozpracov§na a byla souļ§st² vĨcviku 

metodika ļinnosti prŢzkumn²ka v tĨlu protivn²ka v civiln²m odŊvu. Tak v roce 1957 v ĻSLA 

vznikly a postupnŊ co do poļtŢ i kvality se rozġ²Śily specieln² zpravodajsk® jednotky zcela 

oddŊlen® od tradiļn²ch vĨsadkovĨch jednotek pouģ²vanĨch k hromadnĨm vĨsadkŢm.ñ 

   Metodika vĨcviku, fyzick§, aj vedomostn§ pr²prava jednotlivca, boli z§kladnĨm priestorom 

pre budovanie akcie schopnĨch a efekt²vne pracuj¼cich skup²n hŌbkov®ho prieskumu a vġetkĨch 

ostatnĨch spolupracuj¼cich zloģiek ¼tvaru. V kaģdej oblasti pr²pravy boli samozrejmou zloģkou 

kontroln® met·dy  pre overovanie kvality pr²pravy pri dosahovan² jej jednotlivĨch ¼rovn².  

   Obzvl§ġŠ n§roļn§ bola pr²prava na naġej Ġkole d¹stojn²kov v z§lohe, ktorej velil, spoļiatku 

nadporuļ²k, J§n RepaskĨ. Ġkola pripravovala d¹stojn²kov pre funkcie veliteŎov skup²n 

hŌbkov®ho prieskumu a veliteŎov pre prieskumn® ļinnosti v ostatnĨch ġtrukt¼rach arm§dy. 

Pripravovala tieģ starġ²ch radistov a radistov, ktorĨch si kaģd§ skupina chr§nila ako oko 

v hlave. VeliteŎ  ġkoly, tak ako aj jeho celĨ veliteŎskĨ zbor, viedli pr²pravu na b§ze 

permanentnej s¼Šaģe medzi jednotlivcami, druģstvami a ļatami. D¹sledne sa preverovala 

individu§lna pripravenosŠ, aj pripravenosŠ kolekt²vna. SchopnosŠ vidieŠ a vedieŠ, 

preukazovanie veliteŎskĨch kval²t, zmysel pre splnenie ¼loh, zodpovednosŠ za seba aj skupinu, 

so zreteŎom na dosiahnutie cieŎa, s¼ iba r§mcovo vymenovan® oblasti, ktor® boli sledovan® 

a vyģadovan®. CieŎom bola samozrejm§ schopnosŠ silnĨch, komplexne pripravenĨch 

jednotlivcov spolupracovaŠ a plniŠ poģadovan® ¼lohy. 

Naġa druh§ ļata, ktorej velil nadporuļ²k Bohumil Petruġka, mala eġte vyġġie nastaven¼ latku. 

Obzvl§ġŠ zdatnĨm s¼perom n§m bola, s¼stavne a vo vġetkom prv§ ļata, ktorej velil, teraz uģ 

plk. vo vĨsluģbe, JUDr. Milan Koļ², vtedy kapit§n. Vģdy bol mimoriadne silnou osobnosŠou 

a vĨbornĨm veliteŎom. Chlapi pod jeho velen²m mali skvelĨ vzor a podŎa toho aj pracovali. 

Na naġe ĂġŠastieñ  Bob Petruġka, na ktor®ho som podrobnejġie spom²nal v inom ļl§nku, bol 

nielen povahou, ale aj schopnosŠami veŎmi podobnĨ Milanovi Koļ²mu. VĨsledkom bolo, ģe my, 

chud§ci vojaci pod ich velen²m sme dost§vali tak  ĂzabraŠ,ñ ģe sa to aģ Repask®mu p§ļilo. 

Preteky prieskumnĨch skup²n a ¼spech v nich boli m®tou, na ktorej dosiahnutie sa vyd§valo 

vġetko.  
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Na jedny z mnohĨch pretekov, ktor® mali podobu komplexnej previerky, mi pomohol oģiviŠ 

spomienky m¹j bĨvalĨ vojak 

a  dobrĨ priateŎ, nesk¹r 

jeden z veliteŎov na ĠDZ, 

Ġtefan Bobok. 

Ġtefan Bobok, ļlen mojej 

s¼Šaģnej skupiny z 2. ļaty 

ĠDZ, si vybavuje priebeh 

pretekov takto: 

  ĂZ  toho,  ļo  si  pamªt§m 

z pretekov naġej skupiny 

hŌbkov®ho prieskumu 

(SHPz), toho uģ nie je veŎa. 

Preteky zaļali imitovan²m 

doskoku na doskokovej   

ploche, otvorenie pad§ku, 

zbalenie pad§ku do 

transportn®ho vaku, s¼stredenie skupiny na zhromaģdisku, vydanie rozkazu pre presun a 

zah§jenie presunu. St¼pali sme po ¼zkej lesnej cestiļke, v zalesnenom ter®ne, dosŠ strmej, 

smerom k hrebeŔu, v klasickej zostave. Vpredu p§traļi, pozorovatelia sprava, zŎava, jadro 

skupiny,  zadn® zaistenie.  Po pravej strane 

od cestiļky sa tiahol strmĨ jarļek, 

pravdepodobne s pot¹ļikom na jeho dne. Asi 

1 aģ 2 km od zaļiatku n§ġho postupu sa 

spoza jarku ozvala neļakan§ prudk§ paŎba 

zo samopalov a zaļali v naġej bl²zkosti 

vybuchovaŠ delobuchy. HneŅ sme na t¼to 

situ§ciu reagovali tak, ģe n§ġ veliteŎ vydal 

rozkaz: "K boju a kryte sa!" HneŅ sme paŎbu 

opªtovali a postupne sme sa od nepriateŎa 

odp¼tali a pokraļovali Ņalej po urļenej 

trase. Zbierali sme r¹zne ind²cie, ako 

rozpozn§vanie bojovej techniky cudz²ch 

arm§d, fotky tejto techniky boli umiestnen® 

na kmeŔoch stromov, hŎadali sme ģiv® i 

statick® kontroly. Postupovali sme prevaģne 

klusom. Mysl²m, ģe cel§ trasa preteku mala 

viac ako 20 km. Ter®n v trase n§ġho postupu 

sa neust§le menil. Mierne st¼pania, strm® 

st¼pania, mierne klesania, strm® klesania 

obļas i rovinky. Takto sme dorazili aģ na 

palebn¼ ļiaru na strelnicu. Tu n§m boli 

vydan® ostr® n§boje a v Ŏahu sme vykonali 

ostr® streŎby. Uģ si nepamªt§m, ļi sme aj 

h§dzali gran§tmi na cieŎ, pamªt§m si vġak na 

to, ģe kr§tky "oddych" v Ŏahu na strelnici ma dostal do kr²zy. Zaļali ma do n¹h, do brucha a 

moģno i do cel®ho tela chytaŠ kŘļe. Hrozne som trpel a musel som sa neskutoļne prem§haŠ, 

aby som to cel® nevzdal. Moģno by som to bol i urobil, ale pomyslenie na ostatnĨch kamar§tov 

ktor² statoļne odol§vali tejto obrovskej z§Šaģi a nevzd§vali to, mi pomohlo t¼to myġlienku 

zavrhn¼Š. Iste by ma vġetci povaģovali za zradcu a zbabelca a to som sebe ani moj²m 

Štart – vpredu s číslom 4 veliteľ skupiny Vladimír Schneider 

Dobiehanie do cieľa so zraneným na nosidlách 
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kamar§tom a taktieģ m¹jmu veliteŎovi, urobiŠ nemohol a tak som odol§val Ņalej. A dobre som 

urobil. PoslednĨch 800 m do cieŎa sa uskutoļnil prenos ranen®ho a ja som mal to ġŠastie, ģe 

tĨm ĂranenĨm" som bol pr§ve ja a kĨm moji kamar§ti vyd§vali zo seba posledn® zvyġky s²l, ja 

som sa pohodlne v§Ŏal na nosidl§ch. Toto ġŠastie mi bolo dopriate hlavne preto, ģe som bol zo 

skupiny najmenġ² a najmenej som v§ģil ale mysl²m si, ģe tieģ preto, ģe moje sily boli skutoļne 

na konci ,ļo bolo na mne vidieŠ a tak mi kamar§ti pomohli. Ak® vġak bolo moje prekvapenie, 

keŅ naġa prieskumn§ skupina priġla do cieŎa ako prv§ s dosŠ podstatnĨm n§skokom pred 

skupinou prvej ļaty, ktorej velil kpt. Milan Koļ². Z§vod sme teda vyhrali, nasledoval obrovskĨ 

vĨbuch radosti nielen pre ĂopuġŠ§k,ñ ktorĨ v bl²zkej dobe nasledoval, ļo bolo u naġej roty 

pravidlom a prideŎoval sa vģdy iba za v²Šazstvo, ale hlavne preto, ģe sme si uvedomovali, ļo 

sme dok§zali prekonaŠ. Boli sme hrd² na n§ġho veliteŎa, vtedy ļat§ra absolventa Vladka 

Schneidera, ģe n§s priviedol k v²Šazstvu, boli sme hrd² na seba, ģe sme to vġetko zvl§dli a 

radosŠ sme mali i z toho, ģe sme porazili naġich odvekĨch rivalov, skupinu z prvej ļaty.ñ 

Dopln²m Ġtefanove spomienky o niekoŎko pohŎadov. Jednotliv® kontroln® discipl²ny 

v pretekoch boli postaven® n§roļne a komplexne. Fyzicky, vedomostne, aj v nadobudnutĨch 

n§vykoch a zruļnostiach. Medzi inĨm sme prekon§vali hlbok¼ roklinu po lane, na strelnicu sme 

sa museli pribliģovaŠ skryte, vªļġinou plazen²m, priļom to bol kontrolovanĨ ¼sek v dŌģke 

niekoŎko sto metrov. Preto moģno dostal Ġtefan na strelnici kŘļe. StrieŎali sme z§kladn® 

cviļenie. Nekryte leģiaci strelec na 100 m, tri rany jednotlivo a guŎometn® dvojļa na 250 m 

d§vkami. Poļet n§bojov dvan§sŠ na cel® cviļenie. Aby to nebolo iba tak, pri prvej streleckej 

poloģke sa objavil vyplaġenĨ srnec utekaj¼ci popred terļe. Kto by si po Ŕom nestrelil? 

Samozrejme vġetci. Aj ja. Ale spamªtal som sa, zastavil paŎbu a dostrieŎali sme s¼Šaģn¼ 

discipl²nu. Ku podivu, tieģ vġetci. Srnec sa n§m vysmial a uġiel nezranenĨ. Nasledoval vĨdatnĨ 

¼sek presunu v maske a na Ņalġej, uģ ostatnej kontrole, poskytnutie prvej pomoci zranen®mu 

ļlenovi skupiny, zhotovenie improvizovanĨch nosidiel a transport zranen®ho do cieŎa. Mus²m 

poznamenaŠ, ģe Ġtefan trochu dosŠ preh§Ŕal. V tĨch nosidl§ch sa nedalo v§ŎaŠ. Tam sa dalo 

iba bojovaŠ o preģitie. Ale dok§zal to a t¼ z§chranu preģil. Ļas sa meral posledn®mu zo 

skupiny a celĨ pretek sa beģal podŎa mapy, ako orientaļnĨ beh. 

Víťazná skupina – veliteľ skupiny Vladimír Schneider druhý zľava 
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Na z§ver by som r§d dodal, ģe skupina bola vģdy oveŎa viac, ako jednoduchĨ s¼ļet jej ļlenov. 

Bola to skupina muģov, stmelen§ vz§jomnou spolupr§cou a  zodpovednosŠou silnĨch, 

komplexne pripravenĨch jednotlivcov, schopnĨch veŎmi rozhodne plniŠ zveren® ¼lohy. 

Boli sme skutoļn² - Ămeļe arm§dy hrotñ. 

 

Bansk§ Bystrica 17.04.2013 

Vladim²r Schneider 

Foto: arch²v V. Schneidera 

 
 

Pravda o strate zástavy 2. čs. samostatnej paradesantnej brigády 
 

    O jej strate sa uģ vġeliļo pop²salo, ale posledn¼ bodku k tejto udalosti urobil 

pr²sluġn²k 2. paradesantnej brig§dy major v. v.  Ivan Kom§rnickĨ (pozn. red. 

pplk. v. v.) vo svojich ĂSpomienkach z druhej svetovej vojnyñ. K objasneniu jej 

straty nap²sal list vojensk®mu historikovi a autorovi kn²h ĂPad§ky nad 

Slovenskom a Druh§ ļeskoslovensk§ samostatn² paradesantn² brig§da v SSSRñ 

JiŚ²mu Ġolcovi. 

    V liste mu okrem in®ho p²ġe. Z Vaġich kn²h a listu viem, ģe ste ļerpali 

z arch²vnych materi§lov a tieģ zo spomienok veliteŎa 2. paradesantnej brig§dy 

gener§lmajora v. v. Vladim²ra PŚikryla. Tieto materi§ly s¼ z ļasti pravdiv® 

a z ļasti nepravdiv®. NakoŎko ste vo svojich knih§ch nepouģili vĨpovede priamych ¼ļastn²kov, 

okrem gener§lmajora v. v. Juraja Pivolusku, ktor®ho materi§ly o tejto udalosti ste spochybnili, 

tak Vaġa verzia o strate z§stavy nie je vierohodn§. Nechcem recenzovaŠ Vaġe knihy, ale chcem 

sa vyjadriŠ len k udalostiam, pri ktorĨch som bol pr²tomnĨ a hlavne k tomu, ļo pozn§m osobne 

a od svojich spolubojovn²kov.  

     S¼hlas²m s Vami, ģe z§stava bola zveren§ Ivanovi Bedz²rovi na Donovaloch. Nenosil ju 

v batohu, ale ju mal ovinut¼ okolo tela ako ŎadvinovĨ p§s. 

Pretoģe o tom nikto nevedel, tak nemal ani zvl§ġtny reģim 

ochrany. Ja som o tom vedel, p²ġe Ņalej Kom§rnickĨ, lebo 

s Bedz²rom sme boli priatelia z 1. brig§dy a aj krajania. 

Z§stavu si d§val dolu len vo vĨnimoļnĨch pr²padoch. Nie je 

pravdou ako p²ġete, ģe Bedz²r chcel ²sŠ s Pavlom Marcelym, 

pretoģe tam mal priateŎov, lebo aj ja a Krivaniļ sme zostali 

v Krp§ļove. Marcely ho ģiadal, aby ġiel s n²m. Ja som 

nemohol ²sŠ, nakoŎko som dostal rozkaz prevziaŠ velenie nad 

zostatkom skupiny a str§ģiŠ PŚikrylov byt. Osobne som ho 

str§ģil aj vtedy, keŅ n§s Nemci prepadli v Krp§ļove a spolu 

sme ust¼pili do h¹r. PŚikryl na z§stavu asi zabudol, lebo urļite by ju nenechal s Bedz²rom 

u brig§dy. Mal ju moģnosŠ schovaŠ v Hornej Lehote v evanjelickom kostole, kde by ju asi 

m§lokto hŎadal. S tamojġ²m far§rom sa dobre poznal a boli priatelia. 

     Marcely sa dozvedel, ģe Bedz²r m§ u seba z§stavu aģ cestou do h¹r. Jeho skupina bola 

zloģen§ asi z polovice poŎnĨch ļetn²kov a z polovice slovenskĨch vojakov. Pri prepadnut² 

loveckej chaty Parajka bol Šaģko ranenĨ Marcely a eġte staļil vydaŠ rozkaz na sp§lenie 

dokumentov. Skupina sa statoļne br§nila v horiacej chate a ranen² prib¼dali. KeŅ uģ situ§cia 

bola neudrģateŎn§, tak desiatnik Juraj Pobeha, ktorĨ vedel nemecky, zaļal vyjedn§vaŠ. 

Dohodol, ģe vyst¼pia z chaty bez zbran² a vynes¼ ranenĨch. Poļas vyjedn§vania si strhali 

hodnosti a oznaļenia zahraniļnej arm§dy, ktor® hodili do ohŔa. Bedz²r ukryl z§stavu do 

popola pod pec. Nemci ich odviedli Ņalej od chaty, lebo uģ cel§ horela a zaļali v nej 
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vybuchovaŠ gran§ty, trhaviny a mun²cia, ktor® chatu celkom zniļili a ļo v nej bolo, vġetko 

zhorelo. Obrancov zajali ako slovenskĨch vojakov a to im zachr§nilo ģivoty. ZahraniļnĨch 

vojakov nebrali do zajatia, ale po muļen² ich likvidovali. Keby Nemci boli z§stavu 2. 

paradesantnej brig§dy naġli, tak by bolo zrejm®, ģe s¼ zahraniļn² vojaci a ich osud by bol 

speļaten². Tieģ by sa s Ŕou pochv§lili. Za ukoristenie bojovej z§stavy nepriateŎskej jednotky by 

bolo povyġovanie, vyznamenanie a odmeny. Moģno je v tom tak trochu aj spravodajsk§ hra. 

D¹kazom toho je aj fakt, ģe z§stava sa doteraz nenaġla a uģ sa asi nen§jde. 

   Pred 20. rokmi jedna ġtudentka robila diplomov¼ pr§cu o pr²sluġn²koch 2. paradesantnej 

brig§dy a o partiz§nskom boji v hor§ch. V m¼zeu SNP naġla k·piu listu Putnokovej 

a Hicerovej, ktorĨ poslali V§m, ako o tom s§m p²ġete. Pavol Graus (pozn. red. npor. ï 

spojovac² n§ļeln²k 2. ļs. pdb) ju odk§zal na mŔa, lebo 

vedel, ģe som o tomto probl®me dostatoļne informovanĨ. 

Poradil som jej, aby navġt²vila Putnokov¼ a dala jej ot§zku, 

preļo to, ļo nap²sala po rokoch, nepovedala po vojne 

vyġetrovateŎom. Odpovedala, ģe aģ od nich sa dozvedela, 

ģe hŎadaj¼ z§stavu 2. paradesantnej brig§dy a ako vyzer§, 

videla neskorġie len na fotografii. Doznala, ģe list nap²sala 

aģ po manģelovej smrti, lebo pri vyġetrovan² by sa jej 

klamstvo odhalilo. Jej manģel bol veliteŎom hlinkovej gardy 

a pravdepodobne Nemcov na chatu Parajka s§m priviedol. 

Putnokov§ nevidela ģiadny batoh, lebo batohy zhoreli 

v chate. Kom§rnickĨ Ņalej vytĨka Ġolcovi, ģe prehliadol 

d§tum, kedy bol Putnokovej list odoslanĨ na MNO. Tieģ 

bolo chybou, ģe vyġetrovan²m straty z§stavy bol poverenĨ 

plk. gġt. J¼lius Nosko. Bedz²r, s ktorĨm som po jeho n§vrate zo zajatia sl¼ģil v Banskej Bystrici 

v 2. peġej div²zii na ġt§bnej rote, nebol vypoļutĨ. Spolu sme sl¼ģili aģ do polovice septembra 

1945, kedy n§s odoslali do demobilizaļn®ho strediska vo Zvolene. 

    Asi po 30. rokoch, keŅ sa Pavol Marcely vr§til z diplomatickĨch sluģieb, som sa ho opĨtal, 

ļi nevie nieļo o Bedz²rovi. Povedal mi, ģe zahynul ¼dajne na z§pal pŎ¼c vo vªzen² v Ruzyni. 

Ako sa tam dostal, nevedel. Ono sa uģ nieļo naġlo. OhŎadne straty z§stavy zaļali vyġetrovaŠ 

aj PŚikryla, ktorĨ vypovedal, ģe za jej stratu zodpoved§ Marcely. Tak zaļali vypoļ¼vaŠ aj 
mŔa. Povedal som im, aby vypoļuli Bedz²ra, ļo sa vġak asi nestalo. PŚikryl dostal niekoŎko 

rokov vªzenia a Bedz²r doplatil ģivotom (pozn. red. rtn. Ivan Bedz²r *19.11.1915 À 14.9.1967 

Aġ).  

    Z Vaġej knihy som sa dozvedel, ģe to bolo ¼plne inak. P²ġete, ģe v pr²pade PŚikryla boli 

vypoļut² Marcely, Nosko a Gajdoġ, ale Bedz²r nebol nikdy vypoļutĨ. Je z§hadou preļo. VeŅ 

bol hlavnou postavou tohto pr²padu. Alebo sa to nedostalo pre moģn® spravodajsk® hry do 

z§pisu? Kto bol hlavnĨm nepriateŎom PŚikryla? Bol to Sl§nsky, alebo zn§my likvid§tor 

d¹stojn²kov z odboja Reicin? Vy ste to nesk¼mali. Tieģ o Bedz²rovi sa vyjadrujete veŎmi 

negat²vne i keŅ to bol dobrĨ a skromnĨ vojak. Nedozvedel som sa ani kedy zomrel. P²ġete mi, 

ģe Vaġa Studie je star§ 30 rokov a vtedy V§m ju nedovolili publikovaŠ. Lenģe Vy ste ju vydali 

teraz a vªļġina priamych ¼ļastn²kov tĨch udalost² uģ neģije a nepravdy v Studii uverejnen® 

nem¹ģu byŠ konfrontovan®. Ļo si pomyslia mlad² Ŏudia o takĨch bojovn²koch, ako ste vykreslili 

Bedz²ra? Vaġou povinnosŠou bolo zistiŠ pravdu na mieste a to ste neurobili aj keŅ ste mali 

k tomu moģnosŠ. 
 

PodŎa ĂSpomienok z 2. svetovej vojnyñ od majora v. v. Ivana Kom§rnick®ho, ktor® vyġli v roku 

2001 v Keģmarku, voŎne spracoval:    

                                             marec 2013 
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V dome čs. parašutistu Jana Kubiša objavili vzácne predmety  
 

Pri rekonġtrukcii rodn®ho domu paraġutistu ļs. zahraniļnej arm§dy v Brit§nii 

rtn. Jana Kubiġa v obci Doln² Vil®movice objavili dŔa 10. apr²la 2013 pod 

starĨmi schodmi na povalu unik§tne predvojnov® fotografie, koreġpondenciu a 

ļasti vojenskej uniformy. Paraġutista Kubiġ v Prahe 27. m§ja 1942 hodil bombu 

na automobil Reiharda Heydricha. Jan Kubiġ a Jozef Gabļ²k tvorili ļs. 

paraskupinu zvl§ġtneho urļenia Antropoid, vysaden¼ na ¼zemie nacistami 

okupovanej vlasti v noci z 28. na 29. decembra 1941. Podrobnejġie inform§cie o n§leze 

uverejnila Ļesk§ telev²zia aj a ĻeskĨ rozhlas hlasom.  Paraġutisti 

Jan Kubiġ a Jozef Gabļ²k uskutoļnili 27. m§ja 1942 v spolupr§ci 

s dom§cim odbojom atent§t na Ăzastupuj¼ceho r²ġskeho 

protektorañ a gener§la pol²cie a SS Reinharda Heydricha. Po 

atent§te sa ukryli aj s Ņalġ²mi piatimi ļs. paraġutistami v krypte 

pravosl§vneho kostola na Resslovej ulici v Prahe. Gestapo ich 

¼kryt vyp§tralo po zrade paraġutistu Karla Ļurdu. Vġetci 

zahynuli v kostole 18. j¼na 1942 v boji alebo vlastnou rukou.  
 

Rodný dům Jana Kubiše vydal 
svá tajemství 

V²c jak sedmdes§t let pot®, co Jan Kubiġ a Josef Gabļ²k 

uskuteļnili atent§t na zastupuj²c²ho Ś²ġsk®ho protektora Reinharda Heydricha, se stalo to, v 

co uģ t®mŊŚ nikdo nedoufal. V rodn®m domŊ Jana Kubiġe, jednoho z nejvŊtġ²ch hrdinŢ 

ļeskĨch modern²ch dŊjin, byl nalezen historickĨ poklad. V p§tek 26. dubna 2013 za 

pŚ²tomnosti starostky Doln²ch Vil®movic Jitky Bouļkov® a Śeditele Vojensk®ho historick®ho 

¼stavu plk. Aleġe Kn²ģka byly ve foyer Arm§dn²ho muzea Ģiģkov poprv® veŚejnosti 

pŚedstaveny skuteļn® unik§ty, o jejichģ existenci dosud nikdo nemŊl tuġen². D²ky ¼sil² 

starostky Doln²ch Vil®movic Jitky Bouļkov® ¼spŊġnŊ prob²h§ rekonstrukce rodn®ho domu Jana 

Kubiġe. VojenskĨ historickĨ ¼stav v domŊ pŚipravuje st§lou expozici, kter§ bude vŊnov§na 

ģivotu Jana Kubiġe.  

 ĂVe skrytu duġe jsem doufal, ģe se pŚi rekonstrukci najde pam§tka na Jana Kubiġe, ale bylo to 

sp²ġ zboģn® pŚ§n²,ñ Ś²k§ autor vĨstavy ZdenŊk Ġpit§ln²k z Vojensk®ho historick®ho ¼stavu. 

 ĂPŚi posledn² n§vġtŊvŊ Vil®movic jsem pŚestal vŊŚit, ģe by nŊco takov®ho bylo moģn®. PŢda 

byla pr§zdn§, stŚecha nov§, podlaha zpevnŊn§, zŢstalo netknut® jen zachoval® schodiġtŊ, kter® 

vede na pŢdu.ñStavebn² firma se ale pro jistotu stav schodiġtŊ rozhodla provŊŚit. Pod n§nosem 

prachu v prvn²m schodu byl ukrytĨ historickĨ poklad: dokumenty, dopisy a fotografie, pl§ġŠov® 

l²mcov® vĨloģky, n§ramen²ky ļetaŚe d®leslouģ²c²ho pŊchoty, stŚ²brnĨ ļepicovĨ odznak, stŚ²brnĨ 

podbradn²k a ruk§vov® oznaļen² pro d®leslouģ²c² poddŢstojn²ky, l²mcov® oznaļen² pŊġ²ho 

pluku 34 ĂStŚelce Jana Ļapkañ, 

ļtyŚi knofl²ky a poddŢstojnickĨ 

bod§k k puġce Mannlicher M95 ve 

vych§zkov® ¼pravŊ.  

ĂGestapo KubiġŢv rodnĨ dŢm 

obr§tilo naruby, nedalo se 

pŚedpokl§dat, ģe by nŊco uniklo 

jejich pozornosti. Je zcela 

vĨjimeļn®, aby se po tak dlouh® 

http://sk.wikipedia.org/wiki/Jan_Kubi%C5%A1
http://sk.wikipedia.org/wiki/Jozef_Gab%C4%8D%C3%ADk
http://sk.wikipedia.org/wiki/Atent%C3%A1t_na_Heydricha
http://www.ceskatelevize.cz/ct24/domaci/224446-schody-na-pudu-ukryvaly-unikatni-poklad/
http://www.rozhlas.cz/zpravy/politika/_zprava/pri-oprave-rodneho-domu-vysadkare-jana-kubise-se-nasly-unikatni-dokumenty--1205001
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dobŊ naġel soubor pŚedmŊtŢ, kter® patŚily tak vĨznamn® osobnosti ļeskĨch modern²ch dŊjin,ñ 

Ś²k§ Śeditel Vojensk®ho historick®ho ¼stavu Aleġ Kn²ģek. ĂChtŊl bych velmi podŊkovat 

starostce Doln²ch Vil®movic Jitce Bouļkov®, bez n²ģ by se oprava Kubiġova rodn®ho domu 

neuskuteļnila, ale tak® stavebn² firmŊ, kter§ rekonstrukci prov§d². Kdyģ nesm²rnŊ cenn® vŊci a 

dokumenty objevili, nechali vġe na m²stŊ a okamģitŊ zavolali starostce Jitce Bouļkov®.ñ 

Mezi nalezenĨmi dokumenty je tak® Kubiġovo potvrzen² o propuġtŊn² z ļinn® sluģby z listopadu 

1938, jeho domovskĨ list, propouġtŊc² vysvŊdļen² a legitimace soci§ln²ho pojiġtŊn². ĂTyto 

dokumenty a pŚedmŊty, kter® byly povaģov§ny za ztracen®, pŚibliģuj² pŚedv§leļnĨ ģivot Jana 

Kubiġe a jasnŊ ukazuj², s jakou v§ģnost² pŚistupoval k vojensk® sluģbŊ, jakĨ vztah mŊl ke sv® 

zemi,ñ Ś²k§ plk. Michal Burian. 

Kdo a kdy ale pŚedmŊty do schodu ukryl? ĂTo uģ se nikdy nedozv²me,ñ Ś²k§ plk. Burian. 

ĂNejpravdŊpodobnŊjġ² je, ģe Kubiġovy vŊci nŊkdo z jeho rodiny schoval na jaŚe 1942, moģn§ to 

byl JanŢv bratr Rudolf, nebo otec. NasvŊdļuje tomu skuteļnost, ģe mezi fotografiemi nen² 

jedinĨ sn²mek Jana Kubiġe. Jan se na jaŚe 1942 se svĨm bratrem setkal, rodina tedy vŊdŊla, ģe 

Jan je v protektor§tu a ģe se jeho fotografie nesm² dostat NŊmcŢm do ruky.ñ Mezi ukrytou 

korespondenc², kter§ byla objevena v dubnu 2013, jsou i pohlednice od JanovĨch sourozencŢ. 

Nacist® se za ¼spŊġnŊ provedenĨ atent§t na zastupuj²c²ho Ś²ġsk®ho protektora krutŊ mstili. 

Nejbliģġ² pŚ²buzn® Jana Kubiġe popravili 24. Ś²jna 1942 v Mauthausenu. Smrti unikl jen 

nejmladġ² bratr Frantiġek. 

PŚedmŊty nalezen® pŚi rekonstrukci rodn®ho domu Jana Kubiġe pŚipom²naj² obŊtavost a 

odvahu cel® jeho rodiny. BŊhem tiskov® konference pŚedal velitel 4. brig§dy rychl®ho nasazen² 

plk. Miroslav Hlav§ļ starostce Doln²ch Vil®movic Jitce Bouļkov® finanļn² dar ze sb²rky na 

opravu domu jako vĨraz ¼cty k ļinu Jana Kubiġe. 
 

Zdroj: http://klubvtn.info/aktual_0413.htm 

          http://www.vhu.cz/rodny-dum-jana-kubise-vydal-sva-tajemstvi/ 
 

Výber informácií zo zasadnutia Predsedníctva KVV SR   v Žiline  
dňa 6. 5. 2013 a 10. 6. 2013  

dňa 6. 5. 2013 
C predseda pripomenul dorieġenie spolupr§ce s Aeroklubom SR.  

C predsedn²ctvo veŎmi oceŔuje ¼ļasŠ vġetkĨch ļlenov, ktor² sa z¼ļastŔovali na oslav§ch oslobodenia v ich 

regi·noch. 

C podpredseda pre ekonomiku kol. KopeckĨ referoval o komplik§ci§ch jednak s identifik§ciou vlastn²kov 2% 

z dan², ako aj so SlovenskĨm ġtatistickĨm ¼radom. Predsedn²ctvo ho poverilo bezodkladne rieġiŠ tieto 

probl®my. Za tĨmto ¼ļelom touto cestou predsedn²ctvo KVV SR zvolalo hospod§rov vġetkĨch oblast² na deŔ 

10.6. 2013 na 13,00 hod. s ich dokument§ciou o 2% z dan². 

C garant Memori§lu Jozefa Gabļ²ka Han§k podal podrobn¼ spr§vu o stave pr²prav na uveden¼ akciu s d¹razom 

jednak na neradostn¼ situ§ciu s finanļnĨm zabezpeļen²m, ako aj so zabezpeļen²m d¹stojnej ¼ļasti pretek§rov, 

nakoŎko v term²ne Memori§lu Jozefa Gabļ²ka bude v Ģiari n. Hronom prebiehaŠ Majstrovstvo Slovenska 

v polmarat·ne. 

C predsedn²ctvo rokovalo o ¼ļasti na stretnut² v StarĨch Splavoch. 
 

dňa 10. 6. 2013 
C Podpredseda KVV SR pre ekonomiku kol. KopeckĨ podal pr²tomnĨm obġ²rnu inform§ciu o nejasnostiach 

v prejedn§vanej problematike, vyplĨvaj¼cu z navz§jom nekompatibilnej legislat²vy, ako aj ļiastoļnej 

impotencie ġtatistick®ho a daŔov®ho ¼radu. Diskusiou sa doġlo k urļit®mu rieġeniu. Predsedn²ctvo poveruje 

kol. Kopeck®ho, aby vypracoval rozdeŎovn²k na pridelenie jednotlivĨch s¼m oblastiam.  

C Kol. Han§k podal obġ²rny refer§t o priebehu XIX. roļn²ka Memori§lu Jozefa Gabļ²ka v krosovom behu na 

11 km. Za daģŅa sa z¼ļastnilo 173 beģcov, 1 to vzdal. Beģalo navyġe 90 ļlenn® druģstvo pr²sluġn²kov 5. pġu 

v cviļnej uniforme a kanad§ch na ļele s veliteŎom plk. Ġebom. Z¼ļastnili sa tieģ beģci z PoŎska, Ļeskej 

republiky a Maced·nie. Absol¼tnym v²Šazom sa stal Dlugosz z PoŎskej republiky. Akcia sa spojila 

s Medzin§rodnĨm dŔom det²; tĨch sa z¼ļastnilo asi 200, boli pre ne pripraven® atrakt²vne uk§ģky pol²cie, 

http://klubvtn.info/aktual_0413.htm
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hasiļov, leteckĨch model§rov, vojakov, zbran², v sprievode inġtruktora ġof®rovali osobn® auto, vozil ich 

obrnenĨ transport®r, atŅ. Ġkoda, ģe sa nez¼ļastŔuj¼ ļlenovia KVV (je 9 vekovĨch kateg·rii) akt²vne ani 

pas²vne. MO SR reprezentoval genmjr. Novosad, ktorĨ odġtartoval pretek. Akt²vnych a pas²vnych ¼ļastn²kov 

akcie bolo asi 600. Bez 5. pġu by nebolo  moģn® Memori§l usporiadaŠ; na akcii pre deti m§ hlavn¼ z§sluhu. 

C  kol. Han§k obozn§mil podrobne s propoz²ciami Memori§lu zakladateŎov vĨsadkov®ho vojska a vyn§lezcu 

pad§ka Ġtefana Baniļa, ktorĨ bude v dŔoch 28. a 29. 8. v Chrudimi.   

C dŔa 15.8.2013 sa uskutoļn² vĨstup na Chabenec - inform§cie u plk. v. v. Drot§ra, tel. 041/7244476. 

C v miestnej poboļke Ġumiac doġlo k zmene vo funkcii predsedu. Predsedom sa stal kol. Ġtefan Jan§ļek, 

podpredsedom je kol. Miloġ Koll§rik. 

C !!!PREDSEDNĉCTVO STANOVUJE TERMĉN  ZASADNUTIA   CELOSLOVENSKEJ   RADY  KVV  

SR  NA  DEœ   2. 9. 2013   O 10,00 HOD.  V KLUBOVNI V   ĢILINE !!! 

C kol. Glatter avizuje, ģe oblasŠ Ģilina pl§nuje na MichalskĨ deŔ dŔa 28.9.2013 organizovaŠ na strelnici 

v Ģiline s¼Šaģ druģstiev v streŎbe (propoz²cie bud¼ vļas rozoslan®). 

C kol. Han§k obdrģal od Mesta Rajeck® Teplice ģiadosŠ o podporu pl§novanej inġtal§cie sochy Jozefa Gabļ²ka 

naproti jeho rodn®mu domu v Poluvs². Perspekt²vne predsedn²ctvo poģiada oblasti o podporu uvedenej akcie 

sumou 1 ú za ļlena. 

C kol. KopeckĨ vypracuje do najbliģġieho zasadnutia predsedn²ctva krit®ri§ na udeŎovanie bronzovej, 
striebornej a zlatej medaily Jozefa Gabļ²ka. Krit®ri§ bud¼ zverejnen® v z§pise z rokovania predsedn²ctva. 

 

Jedna pozn§moļka: 

Ļlensk® na rok 2013 uhradil kolega  J§n Jesen§k  dŔa 10. 4. 2013  -  10,00 Eur. 

 

V uplynulých dňoch v tomto roku oslávili naši kolegovia okrúhle jubileum 
 

 
65 rokov Karol  Šaškievič 16. 5.  

 
70 rokov dpt. Miloš Kollárik 22. 6.  

 

60 rokov Ján  Hulina 29. 6.  

 

 

Z§verom 
 

Naġimi jubilantmi sme tradiļne uzavreli toto ļ²slo a uģ sa pripravuje Ņalġie. Kolega Vlado 

Schneider vo svojich spomienkach v ļase sluģby v Ļeskoslovenskej Ŏudovej arm§de 

u vĨsadkov®ho vojska pokraļuje, tak preto nasleduj¼ce ļ²slo zaļneme jeho pr²spevkom. ńalġie 

pr²spevky oļak§vam aj od Ņalġ²ch kolegov, aby sme prispeli do nezabudnuteŎnej hist·rie 

vojenskĨch vĨsadk§rov a ġportovĨch paraġutistov. 
Ivan Bartoš 

 

 

 

 

    
SPRAVODAJCA č. 3/2013.  Tlač: HP Photosmart C4180. 

Len pre vnútornú potrebu členov KVV SR a KVVV ČR! (bez gramatickej úpravy)  


